
روستاهاى ديروز، محله هاى امروز
نگاهى به روستاهاى  قاسم آباد به بهانه روز روستا و عشاير

یند، مشهدِ قدیم  یسان می گو  مشهد و سفرنامه نو
ِ

آن  طورکه پژوهشگران تاریخ
بیشــتر از اینکه چهره شهری واحد داشته باشد، بیشــتر از روستاهایی درکنار 
هم تشکیل شده بود. روستاهایی که بیشترشان امروز در دلِ مشهد بزرگ حل 

شده اند و اگر نابود نشده باشــند، به یکی از محلات شهر تبدیل شده اند. ..
۶ ۷

وقتى بالارفتن قيمت مسكن به فروش املاك قولنامه اى جان تازه اى مى دهد

از ابتدای امسال تاکنون بیش از ۱۳۲۳ مترمربع حکم قلع بنا در منطقه ۱۰ اجرا شده 
و حدود۷۵۶ مورد از آرای کمیسیون ماده ۱۰۰ شهرداری نیز به متخلفان و صاحبان 

املاک ابلاغ شده است...

از چاله مستأجرى
 به چاه املاك قولنامه اى

در گفت وگو با معاون اجرايى شهردار منطقه مطرح شد

۳

يوسفيه  و آسيب  قانون گريزى

یوسفیه یکی از قدیمی ترین محلات واقع در منطقه ۱۰ است که مسائل و مشکلات 
متعدد ساختاری، اجتماعی، فرهنگی و ... دارد. این مشکلات تا به حال چندین بار از 
سوی شهرآرامحله مطرح و بررسی شده است و این بار برای اطلاع از آخرین وضعیت 

محله و اقدامات انجام شده با معاون اجرایی شهردار منطقه به گفت  وگو نشستیم...
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شهرآرا

بيا قسمت كنيم هر خنده اى را...
جشن عاطفه ها همه ساله در 
روزهای آغاز سال تحصیلی 
مشارکت  هدف  با  و 
آن ها  اولیای  و  دانش آموزان 
تحصیل  وسایل  تأمین  برای 
بی بضاعت  دانش آموزان 
جشن  این  می شود.  برگزار 
سرود  قرآن،  قرائت  آیین  با  حکیمیان  مدرسه  در 
پرچم،  مراسم  رضا(ع)،  امام  خاصه  صلوات  و  ملی 

قسمت  بیا  شعار  با  و  مختلف  مسئولان  سخنرانی 
کنیم هر خنده ای را همراه بود.

هر ساله یک مدرسه به عنوان نماینده استانی برگزاری 
 ۷ ناحیه  گذشته  سال  که  می شود  انتخاب  جشن  این 
برنامه  مجری  تبادکان  نیز  امسال  و  بود  شده  انتخاب 
ناحیه های  در  جشن  این  این حال  با  اما  بود  استانی 
همکاران  اولیا،  دانش آموزان،  حضور  با  نیز  دیگر 
و  می شود  برگزار  مدرسه  یک  در  مسئولان  و  مدارس 

امسال نیز میزبان این جشن مدرسه حکیمیان بود.

 ۱ ۰ شــنبه  ر چها
مهرمــاه هم زمان با 
کل اســتان جشــن 
عاطفه ها در ناحیه ۷ 
آمــوزش و پرورش و 
در دبستان حکیمیان 

برگزار شد.
به گزارش شــهرآرامحله، جشــن عاطفه ها همه 
ساله در روزهای آغازین سال تحصیلی و با هدف 
مشــارکت دانش آموزان و اولیای آن ها برای تأمین 
وســایل تحصیل دانش آموزان بی بضاعت برگزار 
می شود. این جشن در مدرســه حکیمیان با آیین 
قرائت قرآن، ســرود ملی و صلــوات خاصه امام 
رضا(ع)، مراســم پرچم، ســخنرانی مســئولان 

مختلف و ... همراه بود.
محمدرضا کمالی، مدیر آموزش و پرورش ناحیه 
۷  در این باره گفت: جشن عاطفه ها اگر در قدم اول 
کمک به همنوع و دوستی و محبت به دیگران است 
در قدم بعدی آموزش یکی از مهارت های زندگی 
به دانش آموزان است، ما در دنیایی هستیم که باید 
به محیط اطرافمان توجه داشــته باشیم و کمک به 
دیگران هم به لحاظ دینی و هم انسانی و بر اساس 
آنچه در قرآن و احادیث ائمه و پیامبر آمده اســت 
یکی از مســائل مهم و حائز توجه اســت. جشن 

عاطفه ها در واقع فرصتی مناســب برای آموزش 
عینی مفهوم ایثار، فداکاری و از خودگذشــتگی و 
تقسیم داشــته هایمان بین هم نوعانمان است و از 
این نظر این مراسم برای آموزش و پرورش اهمیت 

ویژه ای دارد.
وی ادامه داد: هر ساله یک مدرسه به عنوان نماینده 
استانی برگزاری این جشــن انتخاب می شود که 
سال گذشته ناحیه ۷ انتخاب شده بود و امسال نیز 
تبادکان مجری برنامه اســتانی بود اما با این حال 
این جشــن در ناحیه هــای دیگر نیز بــا حضور 
دانش آموزان، اولیا، همکاران و مســئولان در یک 
مدرســه برگزار می شود و امســال نیز میزبان این 
جشن مدرسه حکیمیان بود که میزبانی شایسته ای 
نیز داشتند.مدیر آموزش و پرورش ناحیه ۷ خطاب 
بــه دانش آموزان حاضر در مراســم گفت: شــما 
آینده ســازان این مرز و بوم و چشم امید ما هستید 
و آینده این کشــور را به خوبی رقم خواهید زد، از 
همه اولیا نیز برای این حضور فعال و پررنگ تشکر 
می کنم و خوش حالم که با ایــن حضور اهمیت 
موضوع ایثار و فــداکاری را به خوبی به کودکانتان 

آموزش می دهید.
کمالی گفت: جشن عاطفه ها تمرینی برای محبت، 
مهربانی، دوستی، رفاقت و کمک به همدیگر است 
و ما بخشــی از مهربانی را امــروز و در این جمع 

می بینیم، عمده این محبت ها نیز در کلاس درس و 
بین بچه ها جریان دارد، مفهوم عاطفه بین انسان ها 
مفهوم ارزشمندی است و باید عاطفه ها را جشن 
گرفت و ما نیز در آموزش و پرورش سال تحصیلی 
را هر ســاله با چنین جشــن هایی آغاز می کنیم و 

شاهد حضور انسان های مهربان زیادی هستیم.
وی ادامه داد: این همکاری ها و همدلی ها امید را به 
ارمغان می آورد و وظیفه ما در درجه اول نیز همین 
است، مشکلاتی وجود دارد و انکارناپذیر نیست 
اما حفظ عزت ملــت ایران ارزش زیادی دارد و ما 
این مشکلات را برای این موضوع به جان می خریم. 
ما بایــد به داشــته هایمان توجه کنیــم، ما ضمن 
اینکه ســختی ها را به جان می خریم از مسئولان 

می خواهیم با متخلفان برخورد کنند.

 کار سخت و پیچیده تعلیم 
مدیر آموزش و پرورش ناحیه ۷ در بخش دیگری از 
سخنرانی خود، بیان کرد: تعلیم و تربیت کار سخت 
و پیچیده و پرهزینه ای اســت و مشارکت پذیری 
برای ما اهمیت زیادی دارد، از همه دســتگاه های 
ذی ربط، اولیــا و همکارانم دعــوت می کنم در 
این مهم به ما یاری رســانی کننــد چرا که آموزش 
و پرورش بــه تنهایی نمی تواند از عهــده این امر 

بر بیاید.

چیزهای زیــادی برایتان 
نوشــتم، از آرشــیوهای 
باارزش پدرم، از آناتاهای 
عســلی، از خاطــرات 
تابستانم، از همسایه های 
جهنمی، از همه چیز. هر 
هفته تقویــم را بالا و پایین 
کردم، به یک مناسبت خیره شــدم، کمی مکث کردم و 
بعد... کیبورد را جلو کشــیدم و انگار که قرار باشد شما 
ذهنم را همان طور که خودم می شــنوم، بشنوید صدایم 
را صاف کردم و برایتان نوشــتم... این هفته چشم هایم 
روی مناســبت روز کودک برق زد، مکثم طولانی شد، 
چشم هایم آب آورد (به خاطر حساسیت فصلی است!) 
کیبورد را جلو کشــیدم اما انگار نوشــتن درباره بچه ها 
سخت ترین چیزی باشد که در کل عمرم برای نوشتنش 

دست به کیبورد شدم، مستأصل ماندم.
مناســبت به نظرم بسیار ارزشــمند بود و نمی خواستم 
به هیچ عنوان از دســتش بدهــم اما انــگار هیچ چیز 
نداشتم، هیچ چیز که شایسته بچه ها و برای آن ها باشد. 
نمی دانســتم از آن روزها که بچه کمتــر زندگی را بهتر 
می کرد باید نوشت یا این روزها که کودکان نمک زندگی 
و پشتوانه کشور و امید همه ما هستند، نمی دانستم از آن 
موقع که برای اثبات حقانیت حرفمان به بچه  چشم غره 
رفتیم و وقتی مهر تأیید به حرفمان زد شعار «حرف حق 
را باید از بچه شنید» ســر دادیم بنویسم یا از وقتی که با 
یک جمله «بچه است نمی فهمد» شانه از زیر بار خیلی 

چیزها خالی کردیم.
من از آن آدم ها هســتم که معتقدنــد در هیچ قضیه ای 
همیشه تمام حق با یک نفر نیست اما درباره قضیه بچه ها 
اوضاع کاملا متفاوت است. وقتی می شنوم پدر و مادری 
از بچه شــان گلایه دارند به نظرم خیلی عجیب می آید، 
تنها چیزی که صفر تا صدش دســت خودمان اســت 
همین بچه ها هستند. تنها موجودی که خودمان تمام و 
کمال مسئولش هســتیم... ماییم که همه چیز این دنیا را 
برای اولین بار به آن ها نشــان می دهیم، ماییم که آن ها را 
با ابتدایی ترین مفاهیم آشــنا می کنیم. همان طور که ما 
راه رفتن را به آن ها یاد می دهیــم و اگر فردا کج راه بروند 
تقصیر ماست. این ما هستیم که پایه زندگی را در وجود 
آن ها پی می ریزیم و بعدها هر جا که اشتباه رفتند به قول 
روان شناس جماعت ریشه در کودکی دارد، البته که در 
نهایت آن ها نســخه تمام نمای ما نخواهند بود، طبیعتا 
آموزش ها و مشــاهدات دریافتی از ما را با تجربه های 
زیستی خود ادغام می کنند و در نهایت یک مدل زندگی 

ارائه می دهند که ما را انگشت به دهن می گذارد.
نمی خواهم پدر و مادرهــا را متهم کنم یا انتظار بی خود 
انســان کامل را از آن ها داشته باشــم، اتفاقا می خواهم 
بگویم همه ما انسان هســتیم و وقتی رنج انسان بودن را 
به شانه هایمان گذاشــتند به یادمان آوردند که دنیا محل 
آزمون و خطاســت، تجربه کنید و یــاد بگیرید و کامل 
شوید، همه حرف من هم همین است، بگذاریم بچه ها 
تجربه کنند یاد بگیرند و بزرگ شوند و این وسط ما فقط 
باید برایشان بهترین خودمان باشیم، بهترین خودمان با 

تمام نقطه ضعف ها، اشتباهات، کم و کاستی ها و ...
کــودکان ما بایــد بدانند خوب مطلقی وجــود ندارد و 
احســاس عذاب وجدان نداشته باشــند، باید بدانند تا 
زنده اند فرصت دارند به دنبال بهترین نســخه خودشان 
باشند و مجاز هســتند هزاران بار اشــتباه کنند و زمین 
بخورند اما باز بلند شــوند و تلاش کننــد، کودکی که 
من مســئولش هســتم فقط باید یک چیــز را بداند، راه 
درست راه قدیسه وار و بی اشــتباهی نیست بلکه راهی 
اســت که رهروان آن هیچ گاه از تلاش برای بهتر شــدن 
دست برنمی دارند و این بهتر شــدن فقط و فقط تجربه 

می خواهد... 

عاطفه چوپان
دبیر شهرآرا محله

كودكى كه من مسئولش هستم...

ایستگاه سلامت در 
بوستان های منطقه ١٠

به قلم دوربین

حرف  اول

عاطفه چوپان

دبستان حكيميان ميزبان ايثار كودكان منطقه ما بود

مشق مهربانى در جشن عاطفه ها

 چوپان

جشن 
عاطفه ها 
تمرینی برای 
محبت، 
مهربانی، 
دوستی، 
رفاقت و کمک 
به همدیگر 
است
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ز  ا یکــی  ســفیه  یو
قدیمی تریــن محــلات 
واقع در منطقه ۱۰ است که 
مسائل و مشکلات متعدد 
ســاختاری، اجتماعی، 
فرهنگــی و ... دارد. این 
مشــکلات تــا بــه حال 
چندین بار از سوی شهرآرامحله مطرح و بررسی شده 
اســت و این بار برای اطلاع از آخرین وضعیت محله و 
اقدامات انجام شده با معاون اجرایی شهردار منطقه به 

گفت  وگو نشستیم.
به گزارش شــهرآرامحله، علی خــان محمدی گفت: 
محله یوسفیه و نهضت جزو قدیمی ترین بافت قاسم آباد 
هســتند. ســاکنان این محله ها در قدیم الایام کسانی 
بودند که برای بزرگ مالکان محدوده قاسم آباد زراعت 
می کردند و بعدها، تعاونی نهضت زمین ها را به قطعات 
۲۰۰ متری تقسیم و هر قطعه را به دو نفر واگذار کردند.

وی ادامــه داد: قرار بود در ایــن زمین ها قطعات ۲۰۰ 
متری چند طبقه ساخته و طبقات بین دو مالک تقسیم 
شود، اما به دلایلی از جمله تفاهم نداشتن، بی بضاعتی 
مالکان و ... زمین ها به قطعات ۱۰۰ متری تقسیم و بین 

دو مالک تقسیم شد.
معاون اجرایی شهرداری منطقه ۱۰ اظهار کرد: ساخت 
و ســازهای غیرمجاز به این صورت در محله یوسفیه 
شکل گرفت و با توجه به تقاضای زیادی که واحدهای 

متراژ پایین داشت تقســیم اراضی و ساخت و سازهای 
غیرمجاز ادامه پیدا کرد تا آنجا که این محله را به محفلی 
برای قانون گریزی و سپس بستری برای مشکلات متعدد 

اجتماعی، فرهنگی و ... تبدیل کرد.
خان محمــدی بیان کرد: با افزایش تقاضا، تقســیم 
زمین ها به واحدهای کوچک تر تــا آنجا پیش رفت 
که هر قطعه ۱۰۰ متری تا ۱۶ واحد تقســیم شــد و 
واحدهایــی با متراژ حتی ۳۰ متر هــم در این محله 
ساخته شده اســت. این میزان تراکم جمعیت از یک 
سو و ساخت و سازهای غیراصولی و رعایت نکردن 
اصول شهرســازی از جمله رعایت عرض خیابان و 
کوچه و ... از ســوی دیگر این منطقه را با مشکلات 
به رو  حــادی از جمله کمبود جــدی پارکینــگ رو

کرده است.
وی افزود: شــهرداری منطقه نیز متوجه مشکل جدی 
کمبود پارکینگ و مشکلات ناشی از آن از جمله درگیری 
و نزاع و ... در این محله هســت اما متأسفانه با توجه به 
اینکه اکنون ساخت و ســاز انجام شــده است و اهالی 

حاضر به همکاری نیستند.
وی ادامه داد: از طــرف دیگر با توجه بــه ارزان قیمت 
بودن خانه ها در این مناطق شــاهد شکل گیری بافت 
نابهنجــاری از لحاظ اجتماعــی و فرهنگی در منطقه 
هستیم که این موضوع خود مسائل را تشدید می کند و 
باعث می شود طرح های بازسازی، نوسازی و بهسازی 
در این محله ها حلال مشکلات نباشد.معاون اجرایی 

شــهردار منطقه تصریح کرد: مشکل دیگری که در این 
محله وجــود دارد ناایمن بودن واحدهای مســکونی 
اســت. زمین های چند واحدی در عرض ۲ماه ساخته 
می شــود و این واحدها آن قدر ناایمن است که با وزش 
یک باد شــدید امکان تخریب آن وجود دارد و این برای 

اهالی آن محله تبعات خطرناکی دارد.

ینی شاه کلید حل مشکلات  بازآفر
خان محمدی با اشاره به مشکلات شهرسازی موجود 
در محله یوسفیه اظهار کرد: با توجه به مشکلات موجود 
بازسازی، بهسازی و نوســازی در این محله نتیجه ای 
ندارد و رســیدگی به مشــکلات باید از طریق موضوع 
بازآفرینــی انجام شــود، نیازمند تعریف یک ســری 
سیاست های تشــویقی، اعطای تسهیلات بانکی و... 
هســتیم تا بتوانیم از این طریق به مشکلات این محله 

رسیدگی کنیم.
معاون اجرایی شــهردار منطقه تصریح کــرد: اکنون 
موضوع بازآفرینی در ایــن منطقه فقط برای محله امام 
هادی مطرح اســت اما مــا در حال رایزنی هســتیم تا 
بتوانیم یــک طرح نیز برای این محلــه مصوب کنیم تا 
اقدام رو به جلویی برای حل مشــکلات متعدد محله 

یوسفیه برداریم.
خان محمدی خاطرنشــان کرد: البته مــواردی در طرح 
تفصیلی پیش بینی شده است اما یک بسته تشویقی و طرح 

مشخص برای این محله به صورت جداگانه نداریم.

کمالی گفت: با ارزش ترین داشــته خانواده ها فرزندانشان 
هستند و از کودکان هیچ چیزی برای خانواده ها مهم تر وجود 
ندارد، بنابراین ما به عنوان نهادی که با این سرمایه های مهم 
و با ارزش سر و کار داریم مســئولیت سنگینی را عهده دار 

هستیم و قطعا به همیاری نیاز داریم.
وی در بخش دیگری از سخنان خود به اهمیت مهارت آموزی 
در نظام تعلیم و تربیت اشاره و بیان کرد: اولین بحث ما به ویژه 
برای پایه ابتدایی بحث مهارت آموزی دانش آموزان است، ما 
تنها ناحیه ای هستیم که بحث بازارچه های کارآفرینی را حتی 
در مقطع دبستان هم پیگیر هستیم، البته منظور از مهارت در 
این مقاطع مهارت های فنی نیست و بیشتر روی مهارت های 
زندگی تمرکز داریم برای مثال همین جشن عاطفه ها تمرین 
مهارت از خودگذشتگی، ایثار و کمک به هم نوع است و ما 
باید این را به عنوان یک سرمشق مهم به بچه ها آموزش دهیم.
کمالی گفت: مهارت های رفتاری با شعار و حرف صرف 
منتقل نمی شــود، اینکه معلم ما ســر کلاس ساعت ها 
دربــاره اهمیــت ایثار حرف بزنــد نتیجه ای کــه با یک 
مشــارکت همگانی بین دانش آموزان حاصل می شــود، 
نخواهد داشت، بنابراین باید حرف و عمل را در کنار هم 
و هم راستا با هم داشته باشیم و وقتی فرزند من شاهد این 
باشــد که من از چیزی که برایم ارزشمند است می گذرم 
و همان طور که همیشــه گفته ام ایثار خوب است، عمل 
گاه آن کودک  می کنم به طور قطع تأثیری عمیق در ناخودآ

خواهم گذاشت.

ایستگاه سلامت ویژه سالمندان به مناسبت گرامی داشت روز جهانی سالمند در 
بوستان های منطقه ۱۰ اجرایی شد.به گزارش روابط عمومی شهرداری منطقه، 
این طرح که به صورت رایگان اجرایی می شود، از هفتم مهرماه آغاز شد و تا نهم 
مهر ماه ادامه داشت.طرح غربالگری سلامت شامل تست دیابت، فشارخون و 

قند خون در ۳بوستان بنفشه، شاهد و نیلوفر آبی از ساعت ۱۶:۳۰ تا۱۸:۳۰ برای 
گاهی شهروندان، مشاوران  سالمندان انجام شد.همچنین برای کنترل و ارتقای آ
درباره رژیم غذایی مناسب، فعالیت های بدنی و راهکارهای مناسب کاهش قند 

خون اطلاعات مفیدی را در اختیار شهروندان قرار دادند.

دبستان حكيميان ميزبان ايثار كودكان منطقه ما بود

مشق مهربانى در جشن عاطفه ها
در گفت وگو با معاون اجرايى شهردار منطقه مطرح شد

يوسفيه  و آسيب  قانون گريزى

عاطفه چوپان
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محــلات منطقــه مــا : رازى، اســتاد يوســفى   
وليعصر(عج)، شاهد، لشــكر، فرهنگيان اماميه، رسالت 

حجاب، ايثارگران، امام هادى(ع) ، خاتم الانبياء (ص)

اعمال محدودیت 
ترافیکی در منطقه

  چه شد که امیر ذوالفقاری شغل نامه رسانی را انتخاب کرد؟
اگر اشتباه نکنم سال۱۳۸۲ شرکت پُست در یک فراخوان سراسری اعلام 
کرد که نیاز به نامه رسان دارد. من هم به پیشنهاد یکی از دوستانم ثبت نام کردم. 
بالاخره ۲۲سال سنم بود، تازه از سربازی آمده بودم و دنبال کار می گشتم؛ 

ترجیح دادم این فراخوان و فرصتی که پیش آمده بود را از دست ندهم.
 آن زمان که فرم ثبت نام را پُر می کردید، تصورتان از شغل نامه رسانی چه بود؟
هرکسی از دور به شغل ما نگاه می کند، با خودش می گوید که چه کار راحتی 
یم. یک تعدادی خاص نامه می دهند دستمان که باید از روی آدرس به  دار
صاحبانشان برسانیم. من هم زمانی که برای ثبت نام اقدام کردم، فکر می کردم 
که یک دسته نامه به من می دهند که باید در منازلِ مردم تحویلشان بدهم. دقیق 
مثل همان چیزی که بقیه مردم فکر می کردند. درحالی که پُســتچی  شدن  به 

 تخصصی است.
ً
تخصص های ویژه ای نیاز دارد و کاری کاملا

ید و هم اینکه پُستچی ها را   مردم هم فکر می کنند که شغل ســاده ای دار
دوست دارند. شاید کمتر شغلی این چنین دید مثبتی روی آن وجود داشته 

باشد.
همین طور اســت. البته در قدیم این حس خیلی بیشتر از الان بود. چون آن 
موقع به دلیل نوع ارتباطی که مردم با هم داشــتند، به نامه رسان به چشم یک 
کبوتر خوش خبر نامه بر نگاه می کردند. خبری از اینترنت و ایمیل و این جور 
چیزها که نبود و  مردم برای هم نامه می نوشتند تا از احوال هم خبردار شوند، 
پُست و نامه رســان هم واسطه رســاندن این نامه ها و اخبار به مردم بودند. 
 در زمان جنگ نامه هایی از جبهه به شــهر می آمد و برعکس. وقتی یک 

ً
مثلا

خانــواده بعد از مدت ها از احوالات فرزنــدش در جبهه های جنگ با خبر 
می شد و می فهمید که سالم است، طبیعی است که خوش حال شود و بخشی 
از شادی اش را مدیون نامه رسانی بداند که نامه را برایش آورده است. البته 
یه های بانک و دارایی را پُست باید در منازل  الان چون گاهی اوقات اخطار
 درباره نامه رسان ها وجود داشت تغییر کرده است؛ 

ً
ببرد، آن تفکراتی که قبلا

یافت می کنند. نوجوانی که منتظر اســت  اما هنوز مردم از ما خبر خوش در
یده و در انتظار  گواهی نامه اش بیاید، کســی که برای اولین بار ماشــین خر
کارت خودرویش است یا زن و شوهری که تازه بچه دار شده اند و برای دیدن 
شناسنامه فرزندشان دل توی دلشــان نیست و.... همه آن هایی هستند که 
هنوز همان تصور قدیمی از نامه رسان ها را دارند و به چشم پیک خوش خبر 

به آن ها نگاه می کنند.
 و شما نامه رسان ها جزو معدود مشاغلی باشید که در ۹۹درصد مواقع با 
ب ندارد.

َ
ل

َ
روی خوش مردم مواجه می شوید و به قول معروف کسی از شما ط

بیشتر اوقات وقتی کسی در را به روی پُستچی باز می کند، ذوق و اشتیاقی دارد 
که وصف نمی شود و انرژی مثبت همان خوش حالی به ما منتقل می شود.

 غیــر از همه این ها، کلمه پســتچی در ذهن مردم همیشــه مســاوی با 
امانت داری بوده است.

ین ویژگی که یک نامه رســان باید داشــته باشد امانت داری  ببینید مهم تر
اســت که اگر این خصلت را در وجودش نداشته باشد، به طور قطع در این 
یم که مرسولات پُستی را بی  کار به مشــکل می خورد. ما همه مان وظیفه دار
کم و کاست به دست مردم برســانیم. جدای از تعهد کاری، این یک تعهد 
اخلاقی اســت. الگوی همه نامه رســان ها شــهید قانعی است. آن زمان 
حقوق بازنشستگان را به نامه رسان ها می سپردند و ایشان در مقابل سارقانی 
که می خواســتند پول مردم را بدزدند مقاومت کرد و با گلوله همان ها کشته 
شد. در حین فرایند پستی بســیار اتفاق می افتد که به دلیل نوع بسته بندی، 
 دیده 

ً
گوشه ای از بسته ها مخدوش می شود و کالایی که در آن هست کاملا

می شــود و همکاران من می فهمند که داخل آن بسته چه چیزی هست و به 
راحتی می تواند آن را بردارد. اما بچه های پست به قدری امین هستند که آن 
مرسوله را درست و حســابی لاک و مهر می کنند که اتفاقی برای آن نیفتد. 
همین الان مردم به قدری به پست و نامه رسان ها اعتماد دارند که بسته های 
بسیار ارزشمندشــان را به دست ما می سپارند. اینکه نام پست و پستچی در 
ذهن مردم با امانت داری عجین شــده اســت، حاصل سال ها تلاش و از 

خودگذشتگی همکاران من بوده است.
 برگردیم به روزهایی که شما با تصور اینکه قرار است در یک شغل ساده و 
شیک مشغول به کار شوید وارد اداره پُست شدید. از همان روز اول نامه رسان 

اداره پُست قاسم آباد بودید؟
من انتهای ســال ۱۳۸۲ به صورت رســمی به عنوان نامه رسان وارد اداره 
پُست خراسان رضوی شدم. از همان روز اول تا الان که سال۱۳۹۸ است 
در اداره پُست قاسم آباد خدمت کردم. چیزی نزدیک به ۱۶سال. از لحاظ 
سابقه کار من در این ناحیه از همه قدیمی تر هستم. روز اولی هم که مشغول 
به کار شــدم، بعد از آموزش های اولیه و یک سری کارهای دیگر، محدوده 
گشت من را از چهارراه امامیه تا آخر این بولوار و از طرف دیگر تا فلاحی۱۶ 

مشخص کردند.
 روزهای اول با مُشکلات عدیده ای دست و پنجه نرم می کردید 

ً
 احتمالا

ینش پیدا کردن آدرس ها بوده است. که مهم تر

روایتی از فراز و نشیب های نامه رسانی در قاسم آباد

عمو پُستچى
اينكه در پايان يك روز كارى سنگين 
به  دادن  وسامان  سر  وسط  درست  و 
سراغش  سوخت  پرُشمار  كارت هاى 
در  خستگى  از  نشانى  اما  رفته ايم، 
دو  كل  در  و  نيست  پيدا  چهره اش 
ساعت مصاحبه لبخند از روى صورتش 
محو نمى شود، نشان از اخلاق خوشى 
البته  و  لبخند  مى شناسندش.  آن  با  همه  درست  كه  دارد 

اخلاق خوشى كه مى گويد از روز اول سرلوحه كارش بوده و 
عصبانى ترين مشترى ها را آرام كرده است. اين قدر كه روى 
او و بقيه پسُتچى هاى اداره قاسم آباد را بوسيده  و با لبخند 
اما  نشده  ذوالفقارى هنوز چهل ساله  امير  رفته اند.  بيرون 
همه  و  است  قاسم آباد  پست  اداره  نامه رسان  قديمى ترين 
پستچى  عمو  اسم  به  را  او  اماميه  امروز  و  ديروز  بچه هاى 
بهانه خوبى  مى شناسند و صدا مى زنند. روز جهانى پست 

شد تا گپ و گفتى با او داشته باشيم.

محمد کاملان
خبرنگار شهرآرا محله

گـل دفتــــر
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طرح اجرایی آسفالت و بهسازی معابر شهر از ماه های گذشته آغاز شده است، بر این 
اساس معابر ناحیه ۳ منطقه ۱۰ مشهد به دلیل اجرای این طرح دارای محدودیت ترافیکی 
است.به گزارش روابط عمومی شــهرداری منطقه، عملیات اجرای طرح آسفالت در 
خیابان حجاب حدفاصل حجاب ۵۴ تا حجاب ۵۸  به اتمام رســیده است و خیابان 

ادیب حدفاصل میدان امامیه تا چهارراه حجاب به صورت رفت و برگشت از روز دوشنبه 
مورخ ۱۵ مهرماه جاری آغاز و به مدت ۴ روز ادامه دارد. با توجه به فعالیت اکیپ های 
عملیات آسفالت در شهر، محدوده های قائم ۴و۱۲، واقع درمنطقه ۷، محمدیه ۱۸و 

تقی زاده ۲و۱۸واقع درمنطقه ۱۲، نیز دارای محدودیت های ترافیکی خواهند بود.

يك پُستچى به هيچ وجه 
و  نمى كند  گير  آدرس  كردن  پيدا  در 
مشترى  خود  اينكه  مگر  نمى شود.  گم 

اشتباهى كرده باشد

  چه شد که امیر ذوالفقاری شغل نامه رسانی را انتخاب کرد؟
اگر اشتباه نکنم سال۱۳۸۲ شرکت پُست در یک فراخوان سراسری اعلام 
کرد که نیاز به نامه رسان دارد. من هم به پیشنهاد یکی از دوستانم ثبت نام کردم. 
بالاخره ۲۲سال سنم بود، تازه از سربازی آمده بودم و دنبال کار می گشتم؛ 

ترجیح دادم این فراخوان و فرصتی که پیش آمده بود را از دست ندهم.
 آن زمان که فرم ثبت نام را پُر می کردید، تصورتان از شغل نامه رسانی چه بود؟
هرکسی از دور به شغل ما نگاه می کند، با خودش می گوید که چه کار راحتی 
یم. یک تعدادی خاص نامه می دهند دستمان که باید از روی آدرس به  دار
صاحبانشان برسانیم. من هم زمانی که برای ثبت نام اقدام کردم، فکر می کردم 
که یک دسته نامه به من می دهند که باید در منازلِ مردم تحویلشان بدهم. دقیق 
مثل همان چیزی که بقیه مردم فکر می کردند. درحالی که پُســتچی  شدن  به 

 تخصصی است.
ً
تخصص های ویژه ای نیاز دارد و کاری کاملا

ید و هم اینکه پُستچی ها را   مردم هم فکر می کنند که شغل ســاده ای دار
دوست دارند. شاید کمتر شغلی این چنین دید مثبتی روی آن وجود داشته 

باشد.
همین طور اســت. البته در قدیم این حس خیلی بیشتر از الان بود. چون آن 
موقع به دلیل نوع ارتباطی که مردم با هم داشــتند، به نامه رسان به چشم یک 
کبوتر خوش خبر نامه بر نگاه می کردند. خبری از اینترنت و ایمیل و این جور 
چیزها که نبود و  مردم برای هم نامه می نوشتند تا از احوال هم خبردار شوند، 
پُست و نامه رســان هم واسطه رســاندن این نامه ها و اخبار به مردم بودند. 
 در زمان جنگ نامه هایی از جبهه به شــهر می آمد و برعکس. وقتی یک 

ً
مثلا

خانــواده بعد از مدت ها از احوالات فرزنــدش در جبهه های جنگ با خبر 
می شد و می فهمید که سالم است، طبیعی است که خوش حال شود و بخشی 
از شادی اش را مدیون نامه رسانی بداند که نامه را برایش آورده است. البته 
یه های بانک و دارایی را پُست باید در منازل  الان چون گاهی اوقات اخطار
 درباره نامه رسان ها وجود داشت تغییر کرده است؛ 

ً
ببرد، آن تفکراتی که قبلا

یافت می کنند. نوجوانی که منتظر اســت  اما هنوز مردم از ما خبر خوش در
یده و در انتظار  گواهی نامه اش بیاید، کســی که برای اولین بار ماشــین خر
کارت خودرویش است یا زن و شوهری که تازه بچه دار شده اند و برای دیدن 
شناسنامه فرزندشان دل توی دلشــان نیست و.... همه آن هایی هستند که 
هنوز همان تصور قدیمی از نامه رسان ها را دارند و به چشم پیک خوش خبر 

به آن ها نگاه می کنند.
 و شما نامه رسان ها جزو معدود مشاغلی باشید که در ۹۹درصد مواقع با 
ب ندارد.

َ
ل

َ
روی خوش مردم مواجه می شوید و به قول معروف کسی از شما ط

بیشتر اوقات وقتی کسی در را به روی پُستچی باز می کند، ذوق و اشتیاقی دارد 
که وصف نمی شود و انرژی مثبت همان خوش حالی به ما منتقل می شود.

 غیــر از همه این ها، کلمه پســتچی در ذهن مردم همیشــه مســاوی با 
امانت داری بوده است.

ین ویژگی که یک نامه رســان باید داشــته باشد امانت داری  ببینید مهم تر
اســت که اگر این خصلت را در وجودش نداشته باشد، به طور قطع در این 
یم که مرسولات پُستی را بی  کار به مشــکل می خورد. ما همه مان وظیفه دار
کم و کاست به دست مردم برســانیم. جدای از تعهد کاری، این یک تعهد 
اخلاقی اســت. الگوی همه نامه رســان ها شــهید قانعی است. آن زمان 
حقوق بازنشستگان را به نامه رسان ها می سپردند و ایشان در مقابل سارقانی 
که می خواســتند پول مردم را بدزدند مقاومت کرد و با گلوله همان ها کشته 
شد. در حین فرایند پستی بســیار اتفاق می افتد که به دلیل نوع بسته بندی، 
 دیده 

ً
گوشه ای از بسته ها مخدوش می شود و کالایی که در آن هست کاملا

می شــود و همکاران من می فهمند که داخل آن بسته چه چیزی هست و به 
راحتی می تواند آن را بردارد. اما بچه های پست به قدری امین هستند که آن 
مرسوله را درست و حســابی لاک و مهر می کنند که اتفاقی برای آن نیفتد. 
همین الان مردم به قدری به پست و نامه رسان ها اعتماد دارند که بسته های 
بسیار ارزشمندشــان را به دست ما می سپارند. اینکه نام پست و پستچی در 
ذهن مردم با امانت داری عجین شــده اســت، حاصل سال ها تلاش و از 

خودگذشتگی همکاران من بوده است.
 برگردیم به روزهایی که شما با تصور اینکه قرار است در یک شغل ساده و 
شیک مشغول به کار شوید وارد اداره پُست شدید. از همان روز اول نامه رسان 

اداره پُست قاسم آباد بودید؟
من انتهای ســال ۱۳۸۲ به صورت رســمی به عنوان نامه رسان وارد اداره 
پُست خراسان رضوی شدم. از همان روز اول تا الان که سال۱۳۹۸ است 
در اداره پُست قاسم آباد خدمت کردم. چیزی نزدیک به ۱۶سال. از لحاظ 
سابقه کار من در این ناحیه از همه قدیمی تر هستم. روز اولی هم که مشغول 
به کار شــدم، بعد از آموزش های اولیه و یک سری کارهای دیگر، محدوده 
گشت من را از چهارراه امامیه تا آخر این بولوار و از طرف دیگر تا فلاحی۱۶ 

مشخص کردند.
 روزهای اول با مُشکلات عدیده ای دست و پنجه نرم می کردید 

ً
 احتمالا

ینش پیدا کردن آدرس ها بوده است. که مهم تر

بله. کسی که روز اول وارد گشت می شود تا بخواهد مسیر را یاد بگیرد، کلی 
یادی را باید پشت سربگذارد. به ویژه  طول می کشد و در این راه مشکلات ز
یاد است و هم تراکم جمعیتش.  در قاسم آباد که هم وسعت گشت هایش ز
بعضی از خانه ها از چند مسیر راه و آدرس دارد. نامه رسان هایِ یک گشت باید 
همه این راه های فرعی، اینکه یک خانه چند مَمَر دارد و ممکن است از جایی 
دیگر هم آدرس داشته باشــد، یاد بگیرد. یادم هست یک خانه ای در مسیر 
گشت من بود که از سه طرف مختلف می شــد برای آن آدرس نوشت. این 
خانه در آن روز ۳نامه داشت با ۳آدرس مختلف. منِ تازه وارد که هنوز درست 
و حسابی نشــانی ها را بلد نبودم، دور می زدم و نامه های دیگر را می دادم و 
دوباره به همین خانه می رسیدم برای آن نامه ای که با آدرس متفاوتی نوشته 
شده بود. دفعه ســوم صاحب خانه گفت امروز سومین بار است که در سه 
نوبت مختلف برای خانه ما نامه می آوری، اگر چیز دیگری هم هست بده 

و خودت را اذیت نکن!
 چرا می گویید کارِ نامه رسانی در قاسم آباد در مقایسه با دیگر مناطق مشهد 

کار پُر زحمت تری است؟
از روز اولی که ســنگ بنای قاسم آباد گذاشته شده اســت، بنا بر این بوده 
که اینجا شهرک ساخته شــود و آپارتمان. وقتی قرار اســت در یک منطقه 
آپارتمان نشین که هر خانه اش بالای ده دوازده واحد مسکونی دارد نامه رسانی 
ید. مسئله ای که الان بچه های  کنید، خواه ناخواه باید وقت بیشتری بگذار
یادی است که انجام  نامه رسان را خیلی اذیت می کند، آپارتمان سازی های ز
می شود. امروز یک منزل ویلایی به یک آپارتمان هشت واحدی و حتی بیست 
واحدی تبدیل می شود که این موضوع باعث شده، از استانداردی که برایمان 
یف شده است، بیشتر زمان صرف کنیم. از طرف دیگر وُسعت گشت های  تعر

یاد است. قاسم آباد برخلاف دیگر مناطق پستی مشهد بسیار ز
یف  یف شده برای تحویل دادن هر نامه چند دقیقه تعر مگر استاندارد تعر

شده است؟
از زمانی که منِ پســتچی زنگ در خانه را می زنم تا موقع تحویل نامه ، طبق 
لی 

ُ
استاندارهای موجود، بیشــتر از ۳دقیقه نباید طول بکشــد ولی الان ک

اتفاق و مشکلات سر راهمان هســت که این زمان بیشتر از این زمان  طول 
 آیفون درست باشــد یا نه؟ آسانسور در دسترس باشد یا نه؟ 

ً
می کشد. مثلا

و... غیر از این  ها در بســیاری از اوقات آماده شدن خودِ مردم هم بیشتر از 
۵-۴ دقیقه زمان می برد. هر پُستچی در گشت های قاسم آباد چیزی نزدیک 
یم،  به ۱۰۰آدرس را باید پوشش بدهد، اگر مبنا را همان ۳ دقیقه در نظر بگیر
یع نامه وقت بگذارد که با شرایط فعلی خیلی بیشتر  باید ۳۰۰ دقیقه برای توز
یز اطلاعات آن  یز به ر از این ها طول می کشد. ابلاغیه های دارایی که باید ر
از سوی مردم تأیید و بعد به دست نامه رسان داده شود، مرسوله های اینترنتی 
که باید هزینه اش در منازل پرداخت شــود هم از ما نامه رسان ها خیلی وقت 
می گیرد. تنها خواهش ما از مردم این است که دست کم زودتر برای تحویل 

گرفتن بسته پُستی بیایند.
 ولی شــما پُســتچی ها به قدری مسیر گشــتتان را می روید و می آیید که 
دیگر چشــم بســته هم می توانید نشــانی خانه ها را پیدا کنید. برای همین 
یاد اذیتتان نکند. فکر کنم وُســعت و جمعیتِ محدوده تحت پوشــش ز

ید من یــک قدم جلوتر بــروم. بی اغراق  بگذار
می گویم بر و بچه های نامه رسان خانه ها را به رنگ 
در، آدم هایی که داخل آن منزل زندگی می کنند، به 
کسانی که می آیند و نامه ها را تحویل می گیرند، 
می شناسند. شاید برایتان عجیب و جالب باشد 
که تک تک کسانی را که در گشتمان برایشان نامه  
یم به اســم می شناســیم. برای همین این  می بر
ماجرا خیلی اذیتمان نمی کند اما کارِ نامه رسانی را 
یاد  طاقت فرسا می کند، چون به خاطر جمعیت ز
آپارتمان نشین، حجم نامه ها افزایش پیدا می کند.

 همه اهالی قدیمی 
ً
  بعد از ۱۶ سال از حضور در یک گشت پُست، احتمالا

محله شما را می شناسند ؟ حتی یک جورهایی شما پُستچی دو نسل از یک 
محله محسوب می شوید.

بله؛ بچه های امامیه و فلاحی که نامه رسان محله شان بوده ام، من را به نام عمو 
پستچی می شــناختند و هروقت که من را با موتورم می دیدند، صدا می زدند 
که عمو پُســتچی آمده اســت. البته خیلی از آن ها الان به قول معروف برای 
خودشان مردی شده اند، ولی هنوز خاطرات دوران بچگی و نامه هایی که من 
ید رفته بودیم به یکی  در خانه شان بردم یادشان هست. چند روز پیش برای خر
از مراکز تجاری، فروشــنده جوانِ مغازه پرسید که من را نمی شناسید؟ گفتم 
چهره تان آشناســت، ولی یادم نمی آید کجا دیدمتان. بعد از چند دقیقه ای 
گفت و گو کاشــف به عمل آمد که من پستچی  محله شان بوده ام و این جوان 
لی خاطره خوب از من داشت. از این اتفاقات برای ما زیاد می افتد. در همین 

ُ
ک

قاسم آباد کسانی بودند که شناسنامه شان را من به در خانه شان برده  و تحویل 
پدرشان داده ام، کارت پایان خدمت و گواهی نامه شان را به خوشان داده ام و 

امروز شناسنامه بچه شان را برایشان می برم. البته این اتفاق برای همکارهای 
قدیمی ترِ ما بیشتر می افتد. آقای میرزایی که از پستچی های باسابقه قاسم آباد 
یف می کرد  و شهرک کوشش بود و بین مردم شناخته شده، یک بار برایمان تعر
بچه ای به دنیا آمده بود شناسنامه اش را من برایش بردم. این بچه بزرگ شد، نامه 
سربازی اش را به من سپردند. کارت پایان خدمتش را هم خودم در خانه اش 
بردم. بچه به سن ازدواج رسید و همسر اختیار کرد، نامه صندوق مهر امام رضا 
و وام ازدواجش را باز من بردم. ایشان ازدواج کرد و شناسنامه فرزندش را هم 

من به دستشان رساندم.
 یک ســؤال کلیشــه ای درباره پُستچی ها که 
سال هاســت ذهن مردم را درگیر کرده و برایش 
جوابی پیدا نمی کنند این است که چرا باوجود 
همــه خطرهایــی کــه موتورســیکلت دارد، 
نامه رسان ها از این وسیله استفاده می کنند و اداره 

پُست سراغ وسایل امن تر و راحت تر نمی رود؟
باتوجه به نــوع معابر شــهری و فعالیتی که ما 
یع تر مرســوله پُستی را  یم و باید هرچه ســر دار
ین وسیله ای که  به دســت مردم برســانیم، بهتر

 می تواند نیازهای ما را برآورده کند، موتورســیکلت است. ما هم این 
ً
فعلا

یده ایم. خیلی از بچه های  موضوع را پذیرفته ایم و خطراتش را بــه جان خر
نامه رسان بارها تصادف کرده  و آسیب های جدی دیده اند. الان در دست و 
پای بسیاری از نامه رسان ها پلاتین است. خودِ من با موتور طوری تصادف 
کردم که دوماه خانه نشین شــدم و بعد از آن تا چند ماه با عصا راه می رفتم. 
دکتر هم من را از سوار شــدن به موتور منع کرد، اما نمی توانستم دستورش 
را رعایت کنم چون وسیله کار من اســت و گفتم که از روز اول این قضیه و 

خطراتش را قبول کرده ام.
 و جدای از همه خطراتی که موتور ســیلکلت دارد، شما نامه رسان ها با 
مجموعه ای از اتفاقات عجیب، ســختی ها و حتی آب وهوا دست وپنجه 

نرم کنید که بسته های پُستی مردم را به دستشان برسانید.
ببینید هر اتفاقی که بیفتد، ما باید همه بســته هایی که تحویلمان می شــود، 
به دست صاحبانشان برســانیم. مگر اینکه تحویل گیرنده نباشد و... . ما 
یم. بارندگی هست، زمین خوردن  یاد دار نامه رسان ها شرایط سخت کاری ز
هست، لغزندگی معابر هســت، گرمای طاقت فرسایی که فشار کار را چند 
برابر می کند ولی این ها به هیچ عنوان باعث نمی شــود که مرسوله پُستی را 
یم؛ به این بهانه که هوا خراب بوده یا هرچیزی دیگری. پیش خودمان نگه دار

 همان ابتدای صحبت هایمــان گفتید که برخلاف تصــور عامه مردم، 
 تخصصی است. مگر از زمانی که مرسوله وارد اداره 

ً
نامه رسانی کاری کاملا

می شود تا زمانی که قرار است به دستِ من مشتری برسد، چه اتفاقاتی می افتد 
که نیازمند تخصص ویژه است؟

نامه رسانی کاری فوق تخصصی و نیازمند توانایی هایی ویژه  است چون باید 
دقیق باشید و این قدر به شهر اشراف داشته باشید که براساس مناطق شهری، 
مناطق داخلی هر ناحیه، خیابان ها و حتی گشــت های خیابان های فرعی 
بتوانید نامه ها را دسته  بندی کنید و به سرعت به دست مشتری برسانید؛ آن 
هم با درنظر گرفتن عوامل و شرایطی که در مسیر 
ید کنار آن  شاید رقم بخورد. این ها را وقتی بگذار
 برایتان گفتم، 

ً
یع نامه قبلا چیزهایی که درباره توز

 
ً
متوجه می شــوید که نامه رســانی کاری کاملا

تخصصی است.
 آقای ذوالفقاری! بســته پُســتی که تحویل 
شما می شــود، طبق چه اولویتی به دست مردم 
می رسد؟ برحسب مسیر گشتِ شمایِ نامه رسان 
یا نوع مرسوله و پســتی که برایش انتخاب کرده  
و پول داده اند؟ چون یک عده از ما همیشــه از 

یم که چرا نامه ما را دیر آوردید؟ پستچی ها طلبکار
یم. یک بار خانمی که بسته پستی اش  مشابه این اتفاق را ما در اداره کم ندار
بعدازظهر به دســتش رســیده بود خیلی طلبکارانه وارد اداره شد و گفت 
نامه رسان شــما گشــت و گذارها و خوش گذرانی هایش را کرده، بعد تازه 
یادش آمده اســت که نامه من را هم باید تحویل بدهد. مردم قبل از هر چیز 
دیگری نیازهای خودشــان را می بینند و این وظیفه من اســت که اگر ابراز 
نارضایتی کردند، فرایند کار را تا حد امکان برایشــان توضیح بدهم که رفع 
ابهام شود. بعضی ها فکر می کنند همین که بسته به نام مأمور ثبت شد، باید 
۱۰،۱۵دقیقه در منزلشان باشد؛ در حالی که بعد از ثبت کلی کار دیگر باید 
یع برسیم. ارسال بسته ها براساس اولویت آدرس است.  انجام شود تا به توز
یع نامه باید از ابتدای گشت شروع شود تا به انتها برسد. نمی شود که منِ  توز
نامه رسان اول نامه کسی که انتهای گشت قرار گرفته را بدهم، بعد بروم سراغ 
بقیه. این کار باید طبق روال خودش انجام شود. اما اگر مرسوله پست ویژه 
باشد که در ساعت خاصی باید تحویل مشــتری شود، آن موقع فرایندمان 

کمی دچار تغییر می شود ولی بعد از تحویل مرسوله های پست ویژه، ما دوباره 
یع را آغاز می کنیم. برمی گردیم ابتدای گشت و از آنجا کار توز

 زمانی که یک پُســتچی درحال مرتب کردن نامه های گشت 
ً
  پس احتمالا

 انتهای گشت 
ً
خودش است، با یک نگاه متوجه می شود که فلان آدرس مثلا

است یا ابتدا که در موقع نامه رسانی دچار مشکل نشود.
یاد است! ما باید با یک نیم نگاه تجزیه را انجام دهیم. چون  یک نگاه خیلی ز

ین حد ممکن باشد. سرعت کار باید در بالاتر
 با این صحبت ها به این نتیجه می رسیم که یک 
م می شود و نه بعید است 

ُ
نامه رسان نه هیچ وقت گ

آدرســی را پیدا نکند و به قول معروف گیر کند.
یک پُســتچی به هیچ وجه در پیدا کردن آدرس 
گیر نمی کند و گم نمی شــود. مگر اینکه خود 
مشتری اشتباهی کرده باشد که کاری از دست 
ما برنیاد. من در محدوده گشــت نامه رسانی 
خودم، این قدر تخصص و تبحر دارم که کافی 
اســت اســم یک نفر در این محدوده را به من 
بدهید تا نشانی منزلش را به شما بدهم. نه فقط 
من که همه همکارانم این طور هســتند. جالب است وقتی در یک محله 
کسی نمی تواند آدرســی پیدا کند اگر در آنجا پُستچی  و نامه رسان  حضور 

داشته باشد، سراغ هیچ کس دیگری جز او نمی روند.
 آقای ذوالفقاری! با رُشد فناوری و اختراع انواع و اقسام وسایل که ارتباط 
مردم با هم را آسان می کند، چه بلایی برسر مرسوله های پُستی آمده و آن ها 
 با این شرایط کسی دیگر برای نامزدش در شهر 

ً
چه تغییری کرده اند. طبیعتا

دیگر نامه نمی فرستد و منتظر جوابش نمی ماند.
خیلی ها فکر می کنند که چون دیگر کسی برای کسی نامه نمی فرستد، تعداد و 
تیراژ نامه ها پایین آمده و پُست و پُستچی ها دیگر کاری برای انجام دادن ندارند. 
به جرئت می توانم بگویم کار ما نسبت به قبل دو سه برابر شده است. در این چند 
سال نوع و شکل مرسوله ها تغییر کرده است. الان کارت سوخت، گذرنامه، 
کارت ماشین و هرچیزی که مربوط به ناجاست از طریق پست ارسال می شود. 
رساندن سندهای منازل و ابلاغیه های ثبت اسناد با تیراژ بالا با ماست. مردم 
قدیم پاکت های کوچک برای همدیگر ارسال می کردند. یادم هست به ازای هر 
ده پاکت یک بسته بزرگ داشتیم. اما الان به خاطر سفارشات و خریدهای مردم 

 برعکس شده است.
ً
از فروشگاه های اینترنتی، این ماجرا کاملا

 یک زمانی بعضی از مردم می گفتند که با شرایط فعلی، شرکت پُست امروز و 
فردا جمع می شود و تمام. پس به نظر شما این تصور از بیخ و بن اشتباه است.

شاید باور نکنید، اما ترافیک کاریِ امروزی ما در مقایسه با یک دهه قبل که 
من وارد شرکت پُست شدم چندین برابر شده است. یادم هست در ابتدای 
کارم و زمانی که هنوز سرویس های خدماتی پُست این قدر وسیع و گسترده 
نشــده بود، نهایت ۸۰-۷۰ مرسوله به من تحویل می شــد. الان کمتر از 
۱۳۰-۱۲۰ مرســوله به یک مأمور پُست تحویل نمی شود. به این دلیل که 
شرکت پُست مدام در حال به روز کردن خودش است و با توجه به نیاز مردم 
یف می کند. سرویس هایی که بسیاری  و جامعه، سرویس های جدید تعر

از مردم از آن خبر ندارند.
 این ترافیک کاری که می گوییم در فصلی از ســال بیشتر و کمتر می شود، 

یا اینکه اداره پُست در همه روزهای سال به یک اندازه سرش شلوغ است.
حدود یک دهه قبل و تا زمانی که سرویس های جدید پست رونمایی نشده 
 روزهای شلوغ تری برای ما بود چون همه ادارات 

ً
بود، ۶ماه دوم سال معمولا

و سازمان هایی که با پست سروکار داشــتند برنامه خودشان را با آموزش و 
پرورش تنظیم می کردند ولی امروز و با توجه به ســرویس های جدیدی که 
 در تمام روزهای سال به یک اندازه سرمان شلوغ است. فقط در 

ً
یبا یم، تقر دار

 
ً
این میان هر ماه و هر فصل یک مدل مرسوله به قول معروف  مُد می شود مثلا
یادی از مرسولات ما را تشکیل  انتهای خردادماه ابلاغیه های دارایی حجم ز
می دهد. در روزهایی که منتهی به اربعین است، آمار گذرنامه ها بالاست و 
بر و بچه های نامه رسان تا آخر شــب و حتی روزهای تعطیل مرسوله ها را به 
دست مردم می رسانند که سفرشان دچار مشکل نشود. کارت سوخت هم 
یادی از بسته ها را در چند ماه اخیر  از زمان اجباری شدن دوباره اش حجم ز

به خودش اختصاص داده است.
 چیزی که این روزها امیر ذوالفقاری و بقیه همکاران نامه  رســانش را آزار 

می دهد، چیست؟
مردم خیلی از وقت ها فکر می کنند که ما شبیه پیک موتوری هستیم و باید بسته را تا 
 وظیفه مأمور 

ً
در آپارتمانشان در طبقه چندم یک ساختمان بیاوریم. این کار واقعا

پست نیست. پیک موتوری فقط و فقط یک بسته همراه خودش دارد که مخصوص 
مشتری است، اما منِ نامه رسان در موتورم کلی مرسوله و بسته پُستی دارم که بخش 
زیادی از آن ها مرسوله های ارزشمندی مثل سندخانه و چک و سایر اوراق بهادار 
است. نمی توانم و اجازه ندارم که آن ها را به امان خدا رها کنم و تا در آپارتمان مشتری 

 طبقه دوم یک ساختمان بیایم و مرسوله اش را تحویل بدهم. 
ً
در مثلا

 بر و بچه هاى نامه رسان
كه  آدم هايى  در،  رنگ  به  را  خانه ها   
به  مى كنند،  زندگى  منزل  آن  داخل 
كسانى كه مى آيند و نامه ها را تحويل 

مى گيرند، مى شناسند
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محــلات منطقــه مــا : رازى، اســتاد يوســفى   
وليعصر(عج)، شاهد، لشــكر، فرهنگيان اماميه، رسالت 

حجاب، ايثارگران، امام هادى(ع) ، خاتم الانبياء (ص)

 مشــهد و سفرنامه نویســان 
ِ

آن  طورکــه پژوهشــگران تاریخ
می گویند، مشــهدِ قدیم بیشــتر از اینکه چهره شــهری واحد 
داشته باشد، بیشتر از روستاهایی درکنار هم تشکیل شده بود. 
روستاهایی که بیشترشان امروز در دلِ مشهد بزرگ حل شده اند 
و اگر نابود نشده باشند، به یکی از محلات شهر تبدیل شده اند. 
به عنوان مثال حافظ ابرو، جغرافی دان خراسانی در کتابش نوغان 
و سناباد و الندشت و احمدآباد و تقی آباد را به عنوان روستاهایی در اطراف مشهد نام می برد 
که الان هر کدامشان در دل کلان شهری به نام مشهد حل شده  اند و دیگر، اثری از آن روستاها 
نیست. دراین گزارش نگاه کوتاهی خواهیم انداخت به معروف ترین روستاهای منطقه۱۰ 

که امروز فقط اسمشان باقی مانده است و اثری از آن ها نیست.

 قاسم آباد
تا دهه ۵۰  و قبل از پیشــنهاد مهندس خازنی برای توسعه شــهر مشهد به سمت غرب و 
الحاق قاسم آباد به شهر،  این آبادی روســتایی بود در حوالی میدان نمایشگاه امروزی. 
روســتایی که  نامش در یکی دو ســفرنامه از جمله آخرین ســفر ناصرالدین شاه قاجار 
به مشهد آمده است. شــاه قاجار در سفرش به خراسان و مشــهد، وقتی می خواست به 
یسد: «به قدر  طرقبه برود، به عبور از قاسم آباد مجبور می شود و درباره اش این طور می نو
یک فرســنگ و نیم که راندیم به دهی رسیدیم موســوم به قاسم آباد که ملک حاج مهدی 
طبسی اســت. قبل از رسیدن به این ده به کال بزرگی رســیدیم که کالسکه نمی رفت. از 
کالســکه سوار اسب شدیم و از کال عبور کردیم و به قاســم آباد رسیدیم. امین حضرت 
را جلو فرســتاده بودیم. در اینجا ناهار حاضر کرده بودند، پیاده شدیم، ناهار خوردیم و 
استراحت کردیم.»  ادموند ادنوان، خبرنگارِ ایرلندی دیلی نیوز هم که حدود ۱۸۶ سال 
سفری به قاسم آباد داشت آنجا را روستایی آباد با باغ های سرسبز و پُرمیوه توصیف کرده 
است. روستایِ قاســم آباد همچنین با  قنات های پُرآبِ آب منبع و رکن آباد  بخش زیادی 
از آب شهر مشــهد را تأمین می کرده است. تنها راه ارتباطی روســتای قاسم آباد با شهر 
مشــهد، مسیری فرعی بود که از جاده شــاندیز به جاهدشهر امروزی می رسید، از کنار 

کال چهل بازه و نهر گناباد عبور می کرد و نهایت به جاده ســنتو می رسید.

 یوسفیه
این محله به نسبت بزرگ و متراکمِ که امروز بیشترین حجم تخلفات ساختمانی منطقه و حتی 
شهر را به خودش اختصاص داده، بخشی از قریه بزرگی از دوران افشاریه و حتی قبل تر از آن 
بوده است. روستایی که یک روایت می گوید زمین هایش متعلق به نادرشاه افشار بوده اند و 
روایت معتبر و مستند دیگری، اراضی یوسفیه را مِلک شخصی فردی از اعیان و اشراف افشاری 
به نام یلداش بیگ می داند که همه آن ها و عایداتش را وقف مصرف در شــب های احیای ماه 
رمضان و تأمین هزینه سالانه سوخت صحن مقدس و مسجد گوهرشاد می کند. البته امروز 
چیزی از اراضی یوســفیه در تصرف وقف یُلداش بیگ نیست. براساس نوشته های مهدی 
سیدی در کتاب جغرافیای تاریخی شهر مشهد، این روستا بعدها در قاسم آباد حَل می شود.

 امامیه
اما خیابان و محله امامیه فعلی هم ســالیان نه چندان دوری یکی از روستاهای حاشیه شهر 
مشــهد بوده است که  براساس گفته های اهالی اداره آن را سه یا چهار خان به عهده داشته اند. 
امامیه روستایی به نســبت بزرگ در غرب مشهد محسوب می شد، که یک سَر اراضی وسیع 
آن، قاسم آباد و یوسفیه و حد دیگرش اراضی  الهیه و امیریه و اقدسیه بوده است. قلعه قدیمی 
این روستا که گویا مرکز اصلی زندگی مردم آن منطقه بوده است، هنوز سالم است و در غرب 
میدان نمایشگاه فعلی قرارگرفته اســت. قلعه ای قاجاری که حدود دهه ۸۰ پی به ارزش آن 
بردند و نامش در فهرست آثار ملی ثبت شد. آب مصرفی قلعه نیز از قناتی به نام امامیه تأمین 

می شد، که  فاصله اش تا قلعه بیشتر از ۵۰۰متر نیست.

 بَحرآباد
نام این روستا بیش از هرچیز دیگری با میرزا حبیب خراسانی، شاعر و عارف خراسانی عجین 
شده است. بخشی از روستای بحرآباد مِلک و باغات شخصی میرزا حبیب بود که بعد از وقایع 
مشروطه در مشهد مقیم آنجا شد و دست آخر در همان باغ به روایت مشهور با سم تمشک کوهی 
یا قره قاط مسموم و کشته شد. بعد از مرگ او این ملک و املاک به فرزندان و نوادگانش که به نام 
حبیب اللهی مشهور بودند رسید. این روستایِ خرده مالک در فاصله  حدود ۶-۵کیلومتری جاده 

قدیم فردوسی واقع بود و پس از انقلاب و در حوالی دهه۶۰ به مشهد الحاق شد. 

۱۸۶ سال 
پیش خبرنگارِ 
ایرلندی 
دیلی نیوز هم 
در سفری به 
قاسم آباد را 
روستایی آباد 
با باغ های 
سرسبز 
و پُرمیوه 
توصیف کرده 
است

پاک سازی مبادی ورودی 
در منطقه

هم محلی

کاملان

نگاهی به روستاهای  قاسم آباد به بهانه روز روستا و عشایر

روستاهاى ديروز، محله هاى امروز

یا
رن

زائ
د 

حم
 م

س:
عک
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از ابتدای امسال تاکنون بیش از ۱۳۲۳ مترمربع حکم قلع بنا در منطقه ۱۰ اجرا شده و 
حدود۷۵۶ مورد از آرای کمیسیون ماده ۱۰۰ شهرداری نیز به متخلفان و صاحبان املاک 
ابلاغ شده است. ماده قانونی که کارش نقره داغ کردن متخلفان ساختمانی است و از دل 
آن هم حکم پلمب درمی آید و هم رأی قلع بنا. اما از آن طرف همین املاکی که حکم و 
ید و فروش می شوند و دردسرش  رأی کمیسیون ماده ۱۰۰ دارند، به صورت قولنامه ای خر

یده است.  یداری می ماند که بی خبر از همه جا این ملک را خر برای خر

شهردار منطقه ۱۰ با اشاره به نزدیک شدن ایام پیاده روی زائران، گفت: در این راستا بالغ بر ۴ 
میلیون مترمربع از سطوح فضای سبز، معابر، پیاده روها و آیلندهای مبادی ورودی منطقه 
پاک سازی شد.به گزارش روابط عمومی شهرداری منطقه، احمد حافظ گفت: پاک سازی 
۱۲۰ هزار مترمربع از اراضی بایر و رها شده نیز اجرایی شد. همچنین آماده سازی و 

راه اندازی نمازخانه، اسکان موقت، پذیرایی، اورژانس و ۸۲ چشمه سرویس بهداشتی در 
دستور کار قرار دارد.وی اضافه کرد: ۱۹۵۰ تابلو معبر و علائم هشداردهنده شست وشو و 
رفع نقص شد. اصلاح سازه های نصب بنر مناسبتی، شست وشوی ۵۳۵ مخزن گالوانیزه 

و ۴۲۰۰ مترطول جوی و کانال نیز به مرحله اجرا درآمد.

 
ً
املاک قولنامه ای بــه خاطر قیمت پایینی کــه دارند معمولا
جزو جذاب ترین گزینه ها برای کسانی هستند که دنبال خانه 
می گردند. این جذابیت باعث می شــود تا مشتری ها چشم به 
روی مشــکلات متعدد این املاک ببندند. یوسفیه، نهضت، 
مشــکینی و بخش هایی از بولوار اندیشــه در منطقه۱۰ جزو 
محلاتی هستند که بیشترین آمار تخلفات ساختمانی در منطقه 
را به خودشان اختصاص داده اند و به همین دلیل تا دلتان بخواهد 
در این محله ها خانه و آپارتمان قولنامه ای پیدا می کنید که به خاطر 
ساختن طبقات اضافی، نداشتن پارکینگ و آسانسور، پیشروی در 
خیابان و هزار و یک تخلف دیگر برایشان پایان کار و در پی آن سند 
صادر نمی شود و به همین دلیل به صورت قولنامه ای و با قیمتی به 
مراتب پایین تر از دیگر نقاط قاسم آباد خرید و فروش می شوند. 
آن طور که دفاتر معاملات املاک می گویند و سایت های خرید 
و فروش نشان می دهند، در محله های نهضت و یوسفیه با ۱۸۰ 
تا ۲۰۰میلیون تومان به راحتــی می توانید یک واحد آپارتمان 
۶۰ تا۸۰ متری بخرید. اگر بخواهیــد واحدی با همین متراژ 
در خیابان مشــکینی و بخش هایی از بولوار اندیشه بخرید به 
دلیل نوع بافت و نزدیکی اش به بخش های مرکزی قاســم آباد، 
باید بین ۲۰۰ تا ۳۰۰میلیون تومان هزینه کنید. درحالی که در 
همین قاســم آباد برای خرید واحدی سنددار باید دو تا سه برابر 
بیشتر پول پرداخت کنید. به همین دلیل است که می گوییم این 
املاک به خاطر قیمت پایینشان جذاب هستند و در روزهایی که 
قیمت مسکن به شدت نجومی شده و قدرت خرید پایین آمده 
است، بسیاری از مردم چشــم و گوش بسته آن ها را می خرند. 
منصوری از بنگاه دارهای محدوده قاسم آباد می گوید: من خودم 
به هیچ عنوان ملک قولنامه ای خرید و فروش نمی کنم و حتی 
به آن هایی هم کــه دنبال این مدل املاک می گردند خریدش را 
توصیه نمی کنم. روی بیشتر این ساختمان ها حکم شهرداری 
آمده اســت و امروز و فردا اجرا می شود. مُغانی، صاحب یکی 
دیگر از دفاتر معاملات املاک   بیان می کند: کســی که خانه 
قولنامه ای می خرد  باید پی همه چیز را به تنش بمالد. منِ بنگاه دار 
همان اول بســم ا... به مشتری می گویم که ملک قولنامه ای در 
این محله چه مشکلاتی دارد که فردا یقه من را نگیرد. خیلی از 
این آپارتمان ها طبقه همکف را ســاخته اند و پارکینگ ندارند. 
صاحبخانه باید در کوچه پس کوچه های یوسفیه و نهضت که 
هیچ کدام از خانه هایش پارکینگ ندارنــد دربه در دنبال جای 
پارک باشد. روزی نیست که در این محله ها سرِ جای پارک دعوا 

نشود و خودرویی مورد سرقت قرار نگیرد. از طرف دیگر بعضی 
از مالکان پروانه دو یا سه طبقه داشته اند، اما همکف و چند طبقه 
اضافه بر سازمان ســاخته اند و الان حکم قلعشان آمده است. 
خریدار هم از همه جا بی خبر این خانه را می خرد و دردسرهایش 
شروع می شود. دفاتر معاملات املاکی و بسیاری از شهروندان 
این محله ها خریداران زیادی را سراغ دارند که ملکی قولنامه ای 
خریده اند و حالا به علت حکم قلع شهرداری آپارتمانشان باید 
تخریب شود و به قول معروف دستشان به هیچ کجا بند نیست. 
از میان همه افرادی که به عنــوان خریدار ملک قولنامه ای به ما 
معرفی می شوند تنها یک نفر حاضر به گفت و گو می شود. آن 
هم به شرط ذکر نکردن نامش درگزارشمان. این شهروند محله 
فلاحی می گوید: بالا رفتن قیمت مســکن و بی ارزش شدن 
پولی که برای خرید خانه پس انداز کنیم، باعث شد چشممان 
را روی همه چیز ببندیم و یــک واحد قولنامه ای بخریم. قبل از 
موج گرانی مسکن با آن مبلغی که ما داشتیم، به راحتی می شد 
 نوساز در الهیه خرید. ما آن آپارتمان 

ً
یک آپارتمان سنددار و تقریبا

را خریداری کردیم و در ظاهر هم جز نداشــتن پارکینگ هیچ 
مشکل دیگری نداشــت. چند ماه از خرید خانه نمی گذشت 
که اخطاریه شــهرداری آمد و تازه فهمیدیم که این آپارتمان ۵ 
طبقه، فقط مجوز ۳ طبقه بالای پیلوت داشته است و ۲ طبقه ای 
که خلاف ساخته شــده  است باید تخریب شوند. مالک قبلی 
که از موضوع خبر داشت، از من و دفتر معاملات املاک پنهان 
کرده است. رفت وآمدهای مان به شهرداری که به جایی نرسید 
و اصرار دارند که حکم اجرا شود. فعلا از مالک قبلی که نیست و 
نابود شده است شکایت کرده ایم و منتظر رسیدگی هستیم. پیمان 
افشار، مشاور حقوقی و از شهروندان محله رازی در گفت و گو 
با شــهرآرا محله می گوید مردم باید از خرید املاک مسئله دار 
خودداری کنند و ادامه می دهد:چنانچه اجباری بود   اول از همه 
و قبل از پرداخت هرگونه وجهی، از شهرداری منطقه استعلام 
بگیرند که ملک موردنظرشــان حکم تخریب یا بدهی مالی 
سنگین به شهرداری نداشته باشد که خدایی ناکرده دچار ضرر 
و زیان های جبران ناپذیر نشوند. مشخصات ملک مورد معامله 
باید دقیق نوشته شود و مبایعه نامه های قبلی ملک و همچنین 
وضعیت ثبتی ملک بررســی شــود،. از طرفی در صورتی که 
فروشنده ملک قولنامه ای حکم قلع بنا یا جریمه های شهرداری 
را در زمان فروش کتمان کند خریدار می تواند به دادگاه شکایت 

کند تا درباره فســخ معامله یا بطلان آن تصمیم گیری شود. 

با تصویب شورای شهر مشهد پارک موضوعی کودک و سلامت در منطقه ۱۰ احداث می شود.
لایحــه مجوز انعقاد قرارداد پروژه ســرمایه گذاری احداث پارک موضوعی کودک و ســلامت، یکی از 
دستورکارهای هفتاد و چهارمین جلسه علنی شورای شهر مشهد بود که پس از بحث و بررسی به تصویب 
اعضای شورای شهر رسید.محمدرضا حیدری، رئیس شورای شهر مشهد، قبل از بررسی این لایحه گفت: 
این لایحه باتوجه به اهمیتی که داشت، قبل از ارائه به صحن علنی شورای شهر مشهد در ۶ کمیسیون شورای 

شهر بررسی شد؛ بنابراین بیشتر اعضای شورای شهر مشهد در جریان بررسی این دستورکار قرار گرفته اند.
در ادامه احمد نوروزی، رئیس کمیسیون اقتصادی، سرمایه گذاری و مشارکت های شورای شهر مشهد، متن 
ماده واحده این لایحه را قرائت کرد. براساس متن ماده واحده، به شهرداری مشهد مقدس اجازه داده می شود 
به انعقاد قرارداد سرمایه گذاری به روش ساخت، تجهیز و بهره برداری، تسهیم درآمد و انتقالB.O.S.T  با 
شرکت توسعه اقتصاد الکترونیک روماک در موضوع ساخت و تجهیز پارک موضوعی کودک و سلامت واقع 
در قاسم آباد، بین شریعتی۴۵ و۴۷ به مبلغ تقریبی سرمایه گذاری ۳۴۴ میلیارد ریال به مدت ۱۷سال و ۶ ماه 

(۲سال ساخت و ۱۵سال و ۶ ماه بهره برداری) با نرخ بازده داخلی ۲۷/۱۷ درصد اقدام کند.
وی با ارائه توضیحاتی برای این لایحه گفت: اکنون شهرداری و حوزه اقتصادی این نهاد، بسته های متنوع در 
حوزه سرمایه گذاری ارائه کردند و به زودی نیز پروژه های متنوع و بسیاری در حوزه اقتصادی ارائه خواهند داد 

و باید از شهرداری و حوزه اقتصادی آن برای تنوع بخشی به سرمایه گذاری قدردانی کرد.
نوروزی در ادامه اظهار کرد: متأسفانه در حوزه فضاهای تفریحی و گردشگری خلأهایی داریم که با اجرای 
بسته های اقتصادی از این دست، می توانیم این فضاهای مناسب را برای اوقات فراغت کودکان ایجاد کنیم. 

در نهایت این دستورکار به تصویب حداکثری اعضای شورای شهر مشهد رسید.
پارک موضوعی کودک و ســلامت بعد از پارک موضوعی زیارت، پارک مینیاتوری و پارک موضوعی دانش، 

باغ گل ها و باغ گیاه شناسی، ششمین پارک موضوعی مشهد خواهد بود.
این پارک اولین پارک موضوعی کودک و سلامت در راســتای خدمت رسانی به خانواده ها و به ویژه کودکان 
مشهدی است. بخش محدودی از این پارک ۳٫۳ هکتاری، مطابق ضوابط به صورت سرپوشیده برای خدمات 
رفاهی خانواده ها در نظر گرفته شــده است، در این پارک جنبه های آموزشی در حوزه های شناختی، حرکتی 
و خلاقیت کودکان در نظر گرفته می شود. طراحان این پارک در تلاش هستند از طریق بازی و تفریح در کنار 

رشد جسمانی، رشد ذهنی و عاطفی کودکان را نیز ارتقا بخشند.

در محـــله

آی خبــــر

وقتی بالارفتن قیمت مسکن به فروش املاک قولنامه ای جان تازه ای می دهد

از چاله مستأجرى به چاه املاك قولنامه اى

استادی

محله امام هادى 
زير ذره بين كارشناسان 

نشست مشترک کارگروه طرح بازآفرینی محله امام هادی(ع) و مسئولان شهرداری منطقه ۱۰ مشهد در 
محل اتاق جلسات برگزار شــد.به گزارش روابط عمومی شهرداری منطقه، در این نشست مشاور طرح 
بازآفرینی محله امام هادی(ع)، معاونان شهرسازی و اجرایی و رؤسای ناحیه ۳ و فرهنگی منطقه حضور 
داشــتند.در این نشست مشاور طرح بازآفرینی محله امام هادی(ع) درباره اقتصاد، فرهنگ، بافت قدیمی و 

جدید این محله و نحوه مشارکت پذیری شهروندان در طرح های تسهیلگری توضیحاتی ارائه داد.
همچنین درباره بهسازی و بازسازی بافت های فرســوده و ناکارآمد در قالب اقدام مشترک از سوی چندین 
دستگاه اجرایی و با ترکیبی از فعالیت های کالبدی و غیر کالبدی با رویکرد فرهنگی، اجتماعی و اجرایی در 
این نشست بحث و تبادل نظر شد.وضعیت سلسله مراتبی دسترسی محله، محل تجمع اهالی، تعداد مدارس 
و مساجد، بررسی طرح های فراست، آسیب شناسی محله و نیازسنجی اولویت های محله از دیگر مباحثی 
بود که در این نشست بررسی شد.دفتر تســهیلگری محله امام هادی(ع) نیز در خیابان سعادت - سعادت 
۵ – ســاختمان کیمیا فام – طبقه چهارم راه اندازی شده اســت که متقاضیان می توانند از ساعت ۹ صبح تا ۵ 
بعدازظهر برای دریافت مشاوره و خدمات مراجعه کنند.گفتنی است محله امام هادی(ع) از میدان قائم آغاز 

و به خیابان شهید حشمتی منتهی می شود که بالغ بر ۳۳۷۹۵ نفر جمعیت و ۲۹۵ هکتار وسعت دارد.

پاركى براى كودكان پاركى براى كودكان 
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محــلات منطقــه مــا : رازى، اســتاد يوســفى   
وليعصر(عج)، شاهد، لشــكر، فرهنگيان اماميه، رسالت 

حجاب، ايثارگران، امام هادى(ع) ، خاتم الانبياء (ص)

صاحب امتیاز: شهرداری مشهد  
مدیر مسئول شهرآرا: مجیدخرمی

سردبیر شهرآرا محله: رضا سلیمان نوری
مدیر منطقه۱۰شهرآرا: پیام عشقی    

دبیر شهرآرا محله منطقه۱۰: عاطفه چوپان    
تلفن شهرآرامحله منطقه۱۰:  ۳۵۲۵۵۷۴۳                                                                                                                            

تلفن دفتر مركزی: ۳۷۲۸۸۸۸۱-۵ 
تلفن روابط عمومی: ۳۷۲۴۳۱۱۰ 

نمابر:  ۳۷۲۳۸۳۱۰ 
شماره پیامک:۳۰۰۰۷۲۸۹ 

دفتر مرکزی روزنامه شهرآرا:  میدان شهدا
 نبش دانشگاه یک 

دفتر منطقه۱۰: قاسم آباد ، خیابان فلاحی۱۸، 
هاشمی مهنه۶، بوستان ایمان 

mahalle10@ shahrara.ir :پست الکترونیک
@ShahraraMahaleh  :کانال شهرآرا محله

دریافت نسخه الکترونیک شهرآرامحله از:  
shahraranews.ir

مردمک

اجتماع
 غنچه های حسینی
 در مجتمع فرهنگی
 امام محمد باقر (ع)

شهردار منطقه گفت: عملیات نهضت آسفالت در 
منطقه به مساحت ۶۰ هزار مترمربع اجرایی

 شده است.

از  ۱۰ مشهد  معاون اجرایی شهردار منطقه 
بع از معابر  پیاده روسازی۵ هزار و ۸۵۵ مترمر

ابتدای امسال خبر داد. از  منطقه 

پرونده های کلان منطقه در جلسه شهردار 
منطقه ۱۰با سازمان زمین و مسکن شهرداری 

مشهد بررسی شد

بررسى پرونده هاى كلان منطقهپياده روسازى 5 هزار مترمربع از معابرنهضت آسفالت در منطقه10

احمد   منطقه،  شهرداری  عمومی  روابط  گزارش  به 
حافظ سهولت در تردد و رفاه شهروندان را از اهداف 
اجرای این طرح برشمرد و افزود: تاکنون بالغ بر ۳۶۸۰ 
معابر  روکش  و  زیرسازی  لکه گیری،  برای  آسفالت  تن 

استفاده شده است.
وی تصریح کــرد: در این پروژه آســفالت  محور کندروی 
بزرگراه آزادی، انتهای خیابان امام دوست و شریعتی ۵۸٫۱۲ 
و خیابان های ابرار۸٫۱، شــریعتی ۵۵، ۷۰و ۸۴، شهید 
رفیعی ۱۰، حســابی شمالی ۳۶، رســتگاری ۱۱، یوسفیه 

۷،۶،۵،۴،۲و۸  اتمام و به بهره برداری رسیده است.
وی با بیان اینکه در این نهضت تثبیت آسفالت انتهای بولوار 
اندیشه در ۳فاز اجرایی خواهد شد، اضافه کرد: مرحله اول 
این طرح با صد در صد پیشــرفت فیزیکــی به بهره برداری 
رسیده اســت که ۲ فاز دیگر نیز در نیمه دوم امسال اجرایی 
می شود.شهردار منطقه خاطرنشان کرد: نهضت آسفالت و 

لکه گیری معابر اصلی تا امسال ادامه دارد.

پياده رو نيمه كاره
صدرى:   پروژه بهسازی پیاده رو در حسابی، 
حدفاصل ۴۸ تا تقاطع امام دوست به صورت 
نیمه کاره رها شده است و درخواست اتمام کار 

را داریم

گرامی  شهروندان  اطلاع  به  جوابيه137: 
پروژه  این  شده،  انجام  بازدید  طی  می رساند 
می باشد  کار  انجام  درحال  و  فعال  اکنون  هم 
و به پیمانکار تأکید شده است بر سرعت کار 

بیفزاید.

 روشنايى بوستان
بزرگراه  در  خطی  بوستان  روشنایی  جعفرى:   
آزادی،۱۰۷-گلریز- بوستان خطی قطع است. 

درخواست رفع نقص داریم.

شهروند  این  تماس  پی  در  جوابيه137:  
گرامی، از روشنایی بوستان خطی مذکور رفع 

نقص شد.

در   منطقه،  شهرداری  عمومی  روابط  گزارش  به 
مدیریت  توسعه  و  شهرسازی  معاونان  نشست  این 
مسئولان  و  عمومی  درآمدهای  اداره  رئیس  منابع،  و 
مشارکت های  و  سرمایه گذاری  املاک،  حقوقی،  امور 

داشتند. و روابط عمومی منطقه حضور  مردمی 
همچنین رســیدگی و پیگیری نکردن پرونده های کلان 
مغفول مانــده در منطقــه ۱۰، زمین های بلااســتفاده 
ســازمان های مختلــف و زمین های رها شــده و بزرگ 
مقیــاس موجــود در منطقه که بــرای رشــد و بالندگی 
منطقه در زمینه های اقتصادی و ســرمایه گذاری مساعد 
هســتند، از دیگر موضوع هایی بودند کــه در این دیدار 

مطرح شدند.
در این دیدار رشد منطقه مستلزم یکپارچگی و جلوگیری 
از مســیرهای غیر ضروری و کار کارشناســی و ورود به 
محدوده از حیــث درآمدزایی و به روزرســانی تعرفه ها 

شناخته شد.

آخرین خبر

این ســتون به حرف مردم و پیامهای ســاکنان 
منطقه اختصاص دارد. شــهروندان میتوانند 
مشــکلات محله خــود را با شــمارهتماس 
۳۷۲۸۸۸۸۱  و پیامک ۳۰۰۰۷۲۸۹با ما در 
میان بگذارند تا آن را به گوش مسئولان برسانیم.

دریافتی

منطقه،   شهرداری  عمومی  روابط  گزارش  به 
کف سازی  اینکه  به  اشاره  با  خان محمدی  علی 
پیاده روهای منطقه با هدف تردد راحت و رفاه شهروندان 
و  مناسب  بستر  ایجاد  برای  افزود:  می شود،  انجام 
از  مکعب  متر   ۱۴۶۵ پیاده روها  استانداردسازی 

پیاده روها خاکریزی و شن ریزی شد.
وی با بیان اینکه طراحی مناســب محیط می تواند شــهر را 
به سوی پایداری هدایت کند، ادامه داد: تایل فرش ۱۲۸۶ 

مترمربع از معابر در ۶ماه نخست امسال اجرایی شد.
معاون اجرایی شــهردار منطقه ۱۰ مشــهد انجام عملیات 
جوی سازی معابر منطقه را به طول ۲۲۵ متر بیان و تصریح 
کرد: ۴۹۹۵ متر طول جدول گذاری امسال به مرحله اجرا 

درآمد.
خان محمدی افــزود: کانال های دفع آب های ســطحی 
منطقه در راستای حفظ بهداشت با ۱۸۴۱ عدد دال گذاری 

پوشانده شد.

 وضعيت خاص خيابان اديب 
قاسم آباد   ۵۰ و   ۴۸ ادیب  بین  شهروند:  
است  خراب  بسیار  پیاده رو  موزاییک های 
است.  خاکی  هنوز  قسمت ها  از  بعضی  و 
تماس ها و پیگیری هایمان از ۱۳۷ و شهرداری 
شهرداری  واقعا  است.  مانده  بی پاسخ  هم 

نمی خواهد کاری بکند؟


